

**Методический материал для создания презентации по теме
«Полководцы и флотоводцы 18 века»
по английскому языку. 9-10 класс**

Разработала: Ионичева О.В.

<p>Среди полководцев 18 века было немало выдающихся личностей, которые оставили свой яркий след в истории. Среди них много отечественных военачальников. Значительную часть своей истории наша страна воевала. Столетие, которое началось с реформ Петра I, продолжилось эпохой дворцовых переворотов, а завершилось стабильным правлением Екатерины II, не стало исключением.</p>	<p>Among the commanders of the 18th century there were many outstanding personalities who left their bright mark in history. There are many Russian military leaders among them. Our country has been at war for a significant part of its history. The century that began with the reforms of Peter I, continued with the era of palace coups, and ended with the stable reign of Catherine II, was no exception.</p>
<p>Григорий Александрович Потемкин-Таврический</p> <ul style="list-style-type: none"> - Руководил присоединением к Российской империи и первоначальным устройством Новороссии - Реализовал проект присоединения Крыма к России - Содействовал созданию и укреплению Черноморского флота - Руководил осадой и штурмом крепостью Ачи-Кале (Очаков) - Руководил действиями армии и флота 	<p>Grigory Alexandrovich Potemkin-Tavrishesky</p> <ul style="list-style-type: none"> - He led the annexation to the Russian Empire and the initial arrangement of Novorossiya - Implemented the project of annexation of Crimea to Russia - Contributed to the creation and strengthening of the Black Sea - Fleet Led the siege and assault on the fortress of Achi-Kale (Ochakov) - Led the actions of the army and Navy
<p>Князь Григорий Александрович Потёмкин для всех фигура в истории России небезызвестная. Однако, помимо того, что он был фаворитом императрицы Екатерины Алексеевны, генерал-фельдмаршал сделал для своей страны не малое. Григорий Александрович был не только выдающимся полководцем, но государственным и политическим деятелем. Он провёл военные реформы по облегчению обмундирования солдат, чего очень долго ждали..</p>	<p>Prince Grigory Alexandrovich Potemkin is a well-known figure in the history of Russia for everyone. However, apart from the fact that he was a favorite of Empress Ekaterina Alekseevna, the Field Marshal General did not do little for his country. Grigory Alexandrovich was not only an outstanding commander, but also a statesman and politician. He carried out military reforms to facilitate the uniforms of soldiers, which had been waiting for a very long time.</p>
<p>Alexander Vasilyevich Suvorov Написал "Полковое учреждение" - наставление по обучению и воспитанию войск</p>	<p>Alexander Vasilyevich Suvorov</p> <ul style="list-style-type: none"> - He wrote "Regimental institution" - a manual on the training and education of troops - In 1768-1772 he participated in military

<p>В 1768–1772 гг. участвовал в военных действиях в Польше против войск Барской конфедерации</p> <p>В ходе русско-турецкой войны 1768–1774 гг. отряд под командованием Суворова нанес несколько поражений превосходящим силам турок</p> <p>В августе 1774 г. Суворов был направлен против действовавших в Поволжье отрядов Е.И. Пугачева</p> <p>С началом русско-турецкой войны 1787–1791 гг. Суворов получил назначение на пост начальника обороны Херсон-Кинбурнского района</p> <p>После окончания военных действий Суворов командовал русскими войсками в Финляндии</p> <p>В 1795–1796 гг. находился с войсками в Малороссии, в г. Тульчине, где написал книгу "Наука побеждать"</p>	<p>operations in Poland against the troops of the Bar Confederation</p> <ul style="list-style-type: none"> – During the Russian-Turkish War of 1768-1774, a detachment under the command of Suvorov inflicted several defeats on the superior forces of the Turks – In August 1774, Suvorov was directed against E.I. Pugachev's detachments operating in the Volga region – With the beginning of the Russian-Turkish War of 1787-1791. Suvorov was appointed to the post of Chief of Defense of the Kherson-Kinburnsky district – After the end of hostilities , Suvorov commanded Russian troops in Finland – In 1795-1796 he was with the troops in Little Russia, in the city of Tulchina, where he wrote the book "The Science of Winning"
<p>Это был гениальный военачальник, которого к тому же буквально боготворили в народе и среди простых солдат. Любили Суворова даже несмотря на то, что в то время система подготовки была основана на соблюдении строгой дисциплины. Подвиги и достижения этого выдающегося полководца 18 века ушли в народ.</p>	<p>He was a brilliant military commander, who was also literally idolized by the people and among ordinary soldiers. They loved Suvorov even though at that time the training system was based on strict discipline. The exploits and achievements of this outstanding commander of the 18th century have gone to the people.</p>
<p>Федор Федорович Ушаков</p> <p>Участвовал в русско-турецкой войне 1768–1774 гг</p> <p>С 1775 г. Ушаков командовал фрегатом, в 1780 г. был назначен командиром императорской яхты</p> <p>В 1780–1782 гг., командуя кораблем "Виктор", Ушаков совершил несколько походов из Балтийского моря в Средиземное</p> <p>Участвовал в строительстве Севастополя</p> <p>В 1790 г. назначен командующим всем Черноморским флотом</p> <p>Создал новую морскую тактику</p>	<p>Fyodor Fyodorovich Ushakov</p> <p>Participated in the Russian-Turkish War of 1768-1774</p> <p>From 1775 Ushakov commanded the frigate, in 1780 he was appointed commander of the imperial yacht</p> <p>In 1780-1782, commanding the ship "Victor", Ushakov made several trips from the Baltic Sea to the Mediterranean</p> <p>Participated in the construction of Sevastopol</p> <p>In 1790 he was appointed commander of the entire Black Sea Fleet</p> <p>Created a new naval tactic</p>
<p>Фёдор Фёдорович Ушаков остался величайшим адмиралом не только в</p>	<p>Fyodor Fyodorovich Ushakov remained the greatest admiral not only in Russia. His</p>

<p>России. Его выдающейся заслугой были десятки побед, в том числе пять побед в крупных морских баталиях. Под его командованием не попал в плен ни один моряк, ни один корабль не был потоплен, ни одно сражение не проиграно. А на его судах ни разу не вспыхивали эпидемии и болезни. Так же Ушаков сделал огромный вклад в военную науку о стратегии по командованию парусными судами. В 2001 году адмирал был причислен к лику святых как праведный воин Фёдор Ушаков.</p>	<p>outstanding achievement was dozens of victories, including five victories in major naval battles. Not a single sailor was captured under his command, not a single ship was sunk, not a single battle was lost. And epidemics and diseases never broke out on his ships. Ushakov also made a huge contribution to the military science of strategy for commanding sailing ships. In 2001 , the admiral was canonized as a righteous warrior Fyodor Ushakov</p>
<p>Михаил Илларионович Голенищев-Кутузов Участвовал в Русско-турецких войнах Принимал участие и отличился при взятии Измаила, где командовал одной из колонн Летом 1788 года со своим корпусом принимал участие в осаде Очакова</p>	<p>Mikhail Illarionovich Golenishchev-Kutuzov Participated in the Russian-Turkish wars He took part and distinguished himself at the capture of Izmail, where he commanded one of the columns In the summer of 1788 , with his corps , he took part in the siege of Ochakov</p>
<p>Михаил Илларионович Кутузов был соратником и учеником Александра Суворова, что было понятно по его карьере полководца. Кутузов был первым полным кавалером Ордена Св. Георгия. По мимо всех своих достижений в русско-турецких войнах, Михаил Илларионович сумел одержать непростую победу над Наполеоном Бонапартом во время Отечественной войны 1812 года.</p>	<p>Mikhail Illarionovich Kutuzov was an associate and disciple of Alexander Suvorov, which was clear from his career as a commander. Kutuzov was the first full knight of the Order of St. George. By passing all his achievements in the Russian-Turkish wars, Mihai Illarionovich managed to win a difficult victory over Napoleon Bonaparte during the Patriotic War of 1812.</p>
<p>Пётр Александрович Румянцев Один из лучших полководцев. Он прошёл суровую школу Семилетней войны (1756 - 1763), где в чине генерал-майора успешно командовал войсками при Гросс-Егерсдорфе (1757 год) и Кунерсдорфе (1759 год), брал Кольберг в 1761 году. Благодаря этим победам Румянцева стали называть полководцем европейского уровня. При Пётре 3 Румянцев имеет большое кол-во привилегий, а самая основная - это становление генерал-аншефом. После вступления на престол Екатерины, он</p>	<p>Pyotr Alexandrovich Rumyantsev One of the best generals. He went through the harsh school of the Seven Years' War (1756-1763), where, with the rank of major General, he successfully commanded the troops at Gross-Egersdorf (1757) and Kunersdorf (1759), took Kolberg in 1761. Thanks to these victories, Rumyantsev became known as a commander of the European level. Under Peter 3, Rumyantsev has a large number of privileges, and the most basic is becoming an anshef general. After Catherine's accession to the throne, he wanted to resign. But it was under her that he became a count general-field marshal</p>

<p>хотел уйти в отставку. Но именно при ней он стал графом генералом-фельдмаршалом и ещё долгие годы оставался великим полководцем.</p>	<p>and for many years remained a great commander.</p>
<p>Большинство войн для России могли закончиться гибельно, если бы лучшие умы военной стратегии не смогли себя показать. Спасибо за внимание!</p>	<p>Most wars for Russia could have ended disastrously if the best minds of military strategy could not show themselves. Thanks for your attention!</p>